
    
  

  



    
  

 

Era ben d’hora pel matí de dijous 13 de juliol quan teníem convocada la 

important trobada. A la farmàcia de l’Estació de Sants, alguns rostres més 

expectants, d’altres més adormits i d’altres exultants, ens aplegàvem amb 

la il·lusió del que s’esdevindria en els propers set dies. Hi havia algú que 

arribava amb retard, però res massa estrany en un grup tan nombrós de 32 

persones, gairebé totes arribades de més ençà o més enllà.  

Enfilàvem a un autocar de la companyia Sant Martí i la Isabel Soler ens 

presentava el que seria el nostre xofer durant els propers 3.000 km: en 

Jose, que acabaria sent per a nosaltres un pelegrí més. Hi havia alegria; 

per a la majoria, allò era posar-se del cantó de la canalla quan puja a un 

autocar i es deixa dur per la sorpresa i l’imprevist. Converses llargues i 

xerinola, que poquet a poquet anaven apaivagant i tornaven a emergir 



    
  

amb les aturades de l’autocar a Girona i a Figueres per recollir més 

companyes.  

Després de dinar a l’autopista, a l’àrea de servei de Montélimar i esglaiar-

nos pels preus dels àpats francesos a la mateixa autopista, enfilàvem ara ja 

de manera molt decidida cap a la nostra primera destinació: Grenoble. Un 

cop érem arribats a aquesta ciutat enclotada i protegida per imponents 

muntanyes rocalloses i alhora frondoses, porta d’entrada als Alps, 

diligentment vam fer via cap al Monestir de la Visitació on el fundador 

participà durant la seva estada de les eucaristies en una capella d’elaborats 

frescos. Les vistes de la ciutat eren bones, així que la primera foto de grup 

era necessària. Tanmateix, la foto es va fer en sentit invers i, per tant, el fons 

escollit, tot i el risc del contrallum, va ser el monestir i no la ciutat. 

De seguit, i en endreçada processó, vam creuar el fangós quasi negre riu 

Isère per anar a descobrir un dels espais importants de Grenoble: la casa 



    
  

on el Fundador va instal·lar-hi una escola. La placa del davant de l’edifici 

així ho explica i mereixia ser fotografiada, però els cables del telèfon de 

l’edifici l’entorpien. Després d’uns instants de vacil·lació i de fracassar en 

l’intent de cercar un bastó que ens permetés fer pujar el cablejat, en David 

es va enfilar per la porta i va deixar al descobert una placa que, per la seva 

importància a la ciutat de Grenoble, mereix estar sempre ben visible.  

Després d’això, volíem visitar la catedral i l’Eglise de Saint-André. En elles 

hi vam descobrir molta austeritat i, fins i tot, un remarcable infrafinançament 

per al seu manteniment. Malgrat això, i per la importància que van tenir en 

el pas del Senyor de La Salle per Grenoble, calia visitar-les. 

Acabades amb notable agilitat les quatre visites, ens calia esperar l’autocar 

per poder recollir les maletes i anar a l’hotel. Però finalment es va decidir 

allotjar-nos primer i recollir després l’equipatge. El viatge havia estat llarg 

i havíem matinat molt, així que s’agraïa descansar una mica.  



    
  

Ja un cop recollides de l’autocar les maletes, just a la porta de l’hotel, calia 

no badar massa i moure’ns en l’estricte horari francès d’àpats per no 

trobar-nos amb cap disgust pels tancaments de cuina. Ho vam fer, però 

vam descobrir que, bé perquè és estiu, bé perquè l’endemà seria el gran 14 

juillet nacional, bé perquè aquesta ciutat semblava un xic diferent de les 

altres que coneixíem de França, no ens hagués calgut córrer tant perquè 

l’activitat nocturna no ens l’acabàvem. 

 

  



    
  

  



    
  

“L’etapa reina” del nostre particular tour era justament el segon dia de ruta. 

A més, la Montse i en Joan celebraven el seu 33è aniversari de casament i 

la Pilar també feia anys. Per arrodonir la importància de la jornada, érem a 

14 de juliol, dia nacional de França, que commemora la presa de la Bastille 

el 1789 i que simbolitza el poder del poble sobre el poder despòtic de la 

monarquia o de qualsevol altra forma de govern.  

Després d’un festí al més pur estil de Babette a l’hora d’esmorzar, vam 

enfilar cap a Parménie. Era el lloc que possiblement tots més desitjàvem 

visitar, i menats per l’exquisida energia de l’indret, tot el que va succeir allà 

va ser de talla divina. La bellesa era inqüestionable, però a més, la pau i el 

misticisme que s’hi respirava era clarament palpable. Al turonet de la creu 

ens vam voler conèixer a fons, i certament, la presentació de cadascú en un 

espai de simbolisme tan fort, ens va fer entendrir a cor què vols. Tothom, 



    
  

absolutament tothom, hi era en aquest viatge empès per alguna cosa més 

que un possible prec d’escola o de servei. Voler fer aquest viatge, és voler 

entrar al cor del Fundador, de la institució, de les persones amb qui 

compartim missió, i al capdavall, és entrar al nostre propi cor i descobrir 

que som on som com a un regal que Déu ens ha fet. 

L’energia del grup es va capgirar com un mitjó després d’aquesta activitat; 

i més que es capgiraria després de la preciosa dinàmica que la Maria José 

ens va regalar a la capella, descobrint el regal que amaguen les crisis 

personals. Les crisis són un trampolí, una oportunitat per transcendir. Igual 

que va experimentar Sant Joan Baptista de La Salle, rere cada fracàs, rere 

cada nit fosca, s’hi amaga allò que cadascú encara necessita aprendre.  

La passejada en silenci fins al mirador ens tenia ja en una profunda 

disposició a la interioritat. Ens sentíem connectats amb l’entorn, amb els 

companys i també amb nosaltres mateixos. I des d’aquest reconeixement 



    
  

profund de nosaltres era un excel·lent moment per ser qui som amb algú 

que l’atzar (o no tant l’atzar) volia que descobríssim. És així que la tornada 

fins al recinte vam estar coneixent fondament a algú, i moltes connexions i 

sorpreses van succeir. El reconeixement de la bellesa de les persones amb 

qui estàvem compartint aquest viatge començava a superar tot el que 

hauríem imaginat. 

Després de dinar en pícnic a la gespa, teníem en el Monastère de la Grande 

Chartreuse, a l’altre costat de la vall de Grenoble, la següent parada. A una 

altura considerable de gairebé 1.000 metres, aquest monestir i la vida 

silenciosa i aïllada dels seus monjos, ens va fer estremir. Una de les moltes 

formes d’accedir a Déu, aquella més misteriosa i pregona, succeeix en el 

silenci i en l’eliminació de totes aquelles accions que ens atorguen un jo i una 

identitat. Voler descobrir els més sorprenents racons de Déu demana deixar 

enrere dinàmiques i conforts. I els monjos cartoixans viuen per descobrir 

aquest aspecte subtil de Déu.  



    
  

El museu és deliciós, així com també ho és la magnificència de les muntanyes 

que envolten aquest espai accessible al públic, i el propi monestir que no 

n’és.  

Amb el cor inflat per una jornada d’extraordinària bellesa que ens costarà 

d’oblidar, vam fer novament cap a l’Hotel Angleterre on érem còmodament 

allotjats. Amb grupets naturals o espontanis, més grans o més petits, vam 

anar a sopar regalant-nos encara més de nosaltres a aquesta altra família 

que acabàvem de descobrir.  



    
  

 

 

 

  



    
  

El tercer dia va començar altre cop amb el festí de l’esmorzar. Va ser ben 

d’hora, a les 6:30h, fet que costés una mica més empassar-lo i gaudir-lo. 

Una hora més tard, ja érem enfilats a l’autocar camí de Reims. 

La sortida de la ciutat de Grenoble ens regalava novament les majestuoses 

muntanyes que l’envolten. Una bellesa inqüestionable en l’entorn que a dins 

de la ciutat no tots vam saber veure. Encara sense deixar enrere del tot les 

muntanyes, la Teresa i el G. Ramon van dinamitzar una bonica pregària, i a 

partir d’aleshores, ja només era qüestió de devorar els 600 km que separen 

ambdues ciutats. 

A l’autocar, i a l’arrencar cada matí o després de qualsevol parada, 

començava a aquestes alçades a ser habitud que la persona aparentment 

més reservada i seriosa del grup fes un crit eixordador per felicitar en Jose, 

el conductor. Aquest gest que trencava tota la correcció i formalitat a la qual 



    
  

naturalment tots hi tendim, arrencava profunds somriures, rialles i 

aplaudiments. A partir d’aquest tercer dia, en tots els altres que vindran, 

s’esperaran els crits d’en Carlos.  

Les hores d’autocar van servir per poder fer moltes coses, mentre que per 

la finestreta el clima estable continental anava deixant pas a l’inestable 

oceànic de la regió nord. Però arribats a Reims la pluja va fer una treva.  

Mentre ens adreçàvem a peu fins a l’Hôtel de la Cloche, avui rebatejat com 

a l’Hôtel de La Salle (edifici del segle XVI on va néixer el Fundador), vam 

poder copsar l’encant d’aquesta ciutat. No calia caminar massa per 

descobrir-hi en ella com de bonica i tranquil·la n’és, i com de captivadora 

ens resultaria al llarg de tres dies d’estada. Quan vam poder accedir a la 

casa de La Salle, avui comunitat de quatre Germans, de seguida vam sentir 

que estàvem en un nou moment pic del nostre pelegrinatge. Les 

explicacions dels Germans, fetes en dos grups, i les instal·lacions 



    
  

museístiques que combinaven passat i present, ens van deixar amb una 

grata sensació propera a l’orgull de pertànyer-hi. Com n’és d’important 

que la congregació hagi posseït aquest edifici emblemàtic carregat de tot 

el simbolisme possible i que ens deixa descobrir la transcendència d’un 

personatge cabdal de la història, no només per als lasal·lians.  

Passades les set de la tarda, ja només restava instal·lar-nos a l’hotel Ibis de 

Reims i fer cap al centre de la ciutat per sopar. Vam esperar un xic per 

allotjar-nos a l’hotel i en aquest temps d’espera vam adonar-nos que potser 

aquella fresqueta la podíem resistir amb el tipus de roba que dúiem, però 

ni una mica més. Petit descans a l’habitació i som-hi cap al centre de 

l’encisadora i animada Reims. 

Per cloure el dia, la ciutat, i més concretament la catedral, ens van 

obsequiar amb un mapping sobre la seva imponent i farcida façana de més 

de 2.000 escultures. Va començar de manera molt humil sense despertar 



    
  

massa entusiasme, però la cosa va anar in crescendo i vam acabar 

bocabadats. 

Quantes coses vam arribar a viure en una sola tarda! Quanta vida era 

capaç de concentrar-se en una petita unitat de temps dins d’aquest 

pelegrinatge!  



    
  

 

 

  



    
  

Diumenge 16 de juliol vam llevar-nos conscients de les moltes coses a visitar 

que ens havia preparat l’equip organitzador. Vam agafar forces amb el 

potent esmorzar que ens oferia l’hotel i vam anar, primer de tot, a la Casa 

fundacional de les Germanes del Nen Jesús. Elles consideren al nostre 

Fundador part simbòlica de la fundació de la seva congregació creada pel 

Beat Nicolàs Roland. Aquell edifici té un dels elements físics més importants 

de la biografia de La Salle: la porta d’entrada on va topar-se amb Adrien 

Nyel i aquest li va proposar crear escoles per a nens pobres.  

Aquella porta va ser clau en la transformació de Sant Joan Baptista de La 

Salle, i nosaltres, com a bons lasal·lians, també vam sentir la seva força i 

impacte, perquè va ser creuar-la i notar com una forta energia recorria tot 

el nostre ésser. Podia ser la porta, podia ser la llum, podia ser l’amplitud i 

humilitat de l’espai, podien ser els somriures-mirall-de-l’ànima de les 



    
  

Germanes que ens rebien... Fos com fos, vam sentir una abraçada 

extraordinària de l’energia d’aquell indret. Aquella visita ens va tocar el cor 

a tots. Els espais curosament endreçats i intensament devots, menats avui 

sobretot per l’essència de les Germanes Guadalupanes de Madagascar -

les quals tenen en els seus principis de fe la mateixa alegria-, ens duien a un 

lloc molt profund que podríem dir “casa”. No cap casa física, ni tan sols la 

nostra; la “casa” que el cor busca al llarg de la vida.  

Quan vam sortir de la Casa de les Germanes necessitàvem immortalitzar 

en imatges el nostre pas per aquell lloc, i molt especialment aquella porta 

que restava entreoberta i que pot tenir molts significats en el nostre 

compromís amb La Salle. Va ser en Carlos, novament, qui vociferant va 

assegurar-nos un simpàtic vianant per fer la foto de grup.  

S’acostava l’hora de missa i vam anar plegats cap a la catedral. La seva 

magnificència exterior es copsa d’igual manera per dins. L’austeritat de la 



    
  

catedral de Grenoble contrasta molt amb aquesta obra magnífica i 

categòrica del gòtic. La catedral de Reims supura opulència per arreu. De 

seguida d’entrar-hi vam asseure’ns per a la missa, i mentre no començava, 

els nostres ulls paraven bojos -amb la boca oberta inclosa- resseguint ací i 

allà. La catedral va omplir-se per a la missa, i aquesta va tenir tota la 

sumptuositat que li correspon a una missa celebrada en un marc com aquell. 

En acabar, els molts metres de nau eren obligats caminar-los, i sobretot, 

anar a la mateixa escultura preciosa i generosa del Fundador.  

Era hora de dinar i els grups més o menys naturals es composaven per anar 

a emplenar la panxa. Calia gaudir d’aquella estona en “família”, i calia 

agafar forces perquè la tarda es presentava llarga, i sobretot cansada. Els 

grupets de Tarragona i Torreforta, de cop i volta els vam trobar jugant a la 

petanca, i és clar, la primera pregunta que assota la ment és: d’on han tret 

les boles? La segona pregunta, una mica mes absurda era: les hauran dut 

de casa? Només calia preguntar-los i la resposta era ben senzilla: l’activitat 



    
  

era oberta i gratuïta. Potser era una manera de promocionar als visitants 

estrangers aquest “esport nacional”, tan estès a França, i que no està 

identificat només amb la població masculina jubilada.  

El següent punt de visita va ser la Basilique de Saint-Remi. A la porta la 

Isabel Soler va dir, amb paraules més o menys similars: “això és de les coses 

més meravelloses que he vist mai. Aquest interior és únic”. Feia tres hores 

que acabàvem de visitar la catedral, així que l’anunci de la Isabel sonava a 

exageració. I tot va ser entrar-hi que... woooow! Una meravella del 

romànic, de mides exagerades per ser d’aquest estil, estava davant nostre. 

Serà molt difícil oblidar-nos d’aquest espai religiós perquè el que vam veure 

era justament el que descrivia la Isabel.  

Remi, el sant del segle V i VI, esdevindria pel nom, molt important per al 

nostre company Remigi. És així que va atresorar alguns records d’aquesta 

basílica i del sant per guardar-los i regalar-los a la seva família. Aquest lloc 



    
  

era un dels preferits de Sant Joan Baptista de La Salle per anar a orar i 

discernir en els moments de dificultat i cruïlla. Avui, és l'església romànica 

de pelegrinatge més important del nord de França.  

Ens faltava una mica més de descoberta de les passes del Fundador: la 

primera i segona escola que va fundar. A cap de les dues vam poder entrar, 

però ser-hi a la porta de la primera, Saint Maurice, va generar una petita 

fiblada. Aquesta va ser la primera escola gratuïta que van obrir La Salle i 

Nyel el 1679. Llàstima que no vam poder entrar-hi; la fibladeta s’hauria 

convertit en alguna reacció més forta. 

Eren ja gairebé les 18h quan acabàvem les visites del dia i de Reims. Teníem 

hores per endavant per seguir fruint d’aquesta ciutat única. 

 

 



    
  

 

 

 

 

 

 

 

 

  



    
  

El 26 de maig de 1684, Sant Joan Baptista de La Salle i dotze dels seus 

principals Germans van emprendre 40 km de pelegrinatge a peu cap a 

Liesse-Notre-Dame. Aquest era un lloc de culte edificat sobre l’escultura de 

la Mare de Déu Negra i el seu Fill, realitzada en fusta d’eben i que s’explica 

a través d’una bella llegenda. Aquell va ser l’indret on La Salle va voler que 

els seus Germans prenguessin compromís sobre una missió que començava 

a prendre volum i forma. 

I com van fer La Salle i els seus Germans feia 339 anys, el 17 de juliol de 

2023, nosaltres, trenta-dos pelegrins lasal·lians, vam viatjar fins a Liesse 

per prendre un compromís similar sobre la nostra missió educativa i de 

fidelitat a l’Institut. Bé, trenta-dos no n’érem: a la Gemma li calia reposar. 

Era tard pel matí que ens vam reunir per viatjar-hi. Trigaríem molt menys 

que no pas ho van fer els Germans d’aquell llunyà 1684. El dia era bonic i 



    
  

d’agradable temperatura. I no hi havia pressa, que d’alguna manera això 

també s’agraïa en el punt que érem del viatge. Abans d’entrar a la basílica 

i encomanar-nos de la bellesa de la petita imatge de la Verge, vam anar a 

comprar dinar al supermercat perquè aquell dia seria novament de pícnic. 

Ja un cop dins, just al migdia, vam asseure’ns davant de l’altar i vam 

reconèixer la transcendència del moment per les profundes paraules i 

conducció de la pregària del G. Josep Espuny; érem preparats per 

començar a reflexionar i renovar el nostre compromís amb La Salle.  

Abans d’ubicar-nos en un espai natural per dinar, calia visitar la capelleta 

de la basílica dedicada al nostre sant, i que sobretot remarca el 

pelegrinatge que va fer amb els seus Germans en aquell segle XVII. 

Començàvem a sentir novament que ens trobàvem en un dels moments 

importants del nostre romiatge. Començava a bullir la transcendència de 

l’instant, i va ser després de compartir “el pa” en una improvisada gran taula 



    
  

quadrada, va esclatar la màgia per la presència de Déu abraçant-nos. El 

G. Josep Canal, després d’haver-nos entendrit i connectat pel so de la 

guitarra i les cançons profundes del cançoner, ens va demanar una estona 

de reflexió personal sobre nosaltres, sobre el nostre compromís, sobre el 

nostre pelegrinatge, sobre la nostra fe. I escampats en aquell camp, alguns 

cercant ombra i d’altres sol, l’estona d’interioritat va remoure tot el nostre 

ésser. Aplegats de nou, i entre cançó i cançó de les quatre escollides, el 

compartir de cadascú va fer saltar guspires d’amor, tendresa i germanor. 

Es tractava d’un rencontre, en molts casos, amb un mateix i amb la institució. 

El Fundador ens estava unint als pelegrins (no ha deixat d’unir persones des 

del dia del seu naixement), i també a cadascú amb la seva ànima, l’única 

naturalesa capaç de connectar amb franquesa amb Déu. Havíem viscut 

novament una jornada de pelegrinatge inoblidable. La que impregnava 

l’ambient d’un emotiu GRÀCIES! 

 



    
  

 

  



    
  

L’experiència més intensa del pelegrinatge tocava a la seva fi i començava 

una altra de ben diferent, menor en fets però igualment transcendent en la 

biografia del Fundador. Els salts temporals d’aquest viatge, com si 

resseguíssim una novel.la psicològica de Mercè Rodoreda, ens duia ara als 

darrers anys de vida del Senyor de La Salle. Ens duia a Rouen, la capital de 

la Normandia.,  

Ens separava una distància moderada d’uns 300 km entre Reims i Rouen. 

Era el migdia quan l’autocar ens deixava en territori Salle, concretament a 

la Plaça Saint Jean Baptiste de La Salle, davant de la Chapelle du 

pensionnat Jean-Baptiste de La Salle, i al costat de  l’École College i Licée 

Saint Jean Baptiste de La Salle. L’església semblava que feia temps que no 

s’obria perquè l’entrada estava plena de bardisses. Al capdamunt de la 

façana d’aquesta no pas petita església, una escultura del Fundador 



    
  

destacava un conjunt tot sobri. Al costat de la Chapelle hi era la primera 

escola que vèiem en tot el nostre viatge, malgrat que tan sols vam passar-

hi per davant.  

Aquesta Rue Saint Gervais, que el G. Canal feia broma dient que ell ja havia 

arribat a casa, la vam deixar de seguida per endinsar-nos ràpidament al 

centre d’aquesta bonica ciutat. Eren molts els atractius del centre de Rouen, 

el primer de tots, l’impressionant Église Sainte-Jeanne d’Arc que sobretot 

destaca per la seva teulada que simula un vaixell normand invertit, al 

mateix temps un casc de guerrer medieval (com el de Joana d’Arc), i fins i 

tot les flames que van cremar, en aquest mateix punt de l’església, aquesta 

heroïna nacional el 1430 per partida doble: per ser un líder patriòtic en la 

defensa de França a la Guerra dels Cent Anys contra Anglaterra, i per 

heretge, al rebre visions i missatges de sants i arcàngels. L'interior de 

l’església era fascinant, lluminosa i plena de vitralls colorits que 



    
  

contrastaven amb les formes corbades de fusta del sostre. Una sensació 

d’acollida espiritual molt, molt dolça. 

Rouen tenia molts més atractius, i de camí a la catedral vam passar per sota 

del símbol de la ciutat que és el decoradíssim Gros Horloge, un rellotge 

astronòmic del segle XIV, un dels mecanismes més antics de França. Un 

altre atractiu seria la mateixa catedral gòtica, imponent i lleugerament 

asimètrica, que té l’agulla més alta de tot França: 151 metres! Façana 

sobrecarregada, com tant agrada a França executar el gòtic, i font 

d’inspiració del pintor impressionista Claude Monet. 

Una llamborda en concret de la plaça de la catedral havia de ser el nostre 

punt d’encontre per a després de dinar. Però la pujada de temperatura ens 

va fer desplaçar fins a l’ombra, i des d’allà vam sortir del centre i vam 

descobrir, en un no-res, aquella França tan diversa, més segregada del que 

de vegades ens pot arribar a semblar. Anàvem tots junts cap a Saint-Yon, 



    
  

casa comprada el 1718 que es convertia en la Casa Mare dels Germans de 

La Salle fins al 1771, i que va actuar com a Noviciat, establiment 

d’ensenyament escolar i sobretot, i d’aquí la importància, el lloc on el cos 

del Fundador es va apagar un divendres sant. Era el 7 d’abril de 1719 i les 

seves restes romandran a la capella de Saint-Yon (avui un auditori, que vam 

tenir la sort d’entrar-hi i immortalitzar una imatge de grup), per després 

anar a Bèlgica i finalment descansar a Roma.  

La darrera parada de Rouen va ser el monument de bronze a la Place Saint 

Climent. Bonica estàtua que vam fotografiar del dret i del revés, en grups 

petits, en gran grup i per escoles o comunitats. Recordarem aquí el nyanyo 

d’en Mohamed quan l’enfilaven a l’estàtua i de nou a en Carlos, segrestant 

als vianants o conductors de patinet, per fer-nos la foto testimonial. 

Amb l’autocar allà al costat, deixàvem Rouen i ja només quedava adreçar-

nos al darrer punt del pelegrinatge: París, la ciutat de la llum, apel·latiu per 



    
  

ser la primera ciutat del món en enllumenar els carrers. Avui París també se 

la coneix com la ciutat de l’amor, i només calia fer un tomb pels voltants de 

la Tour Eiffel per adonar-nos de la tendresa ensucrada, forçada i de 

vegades massa impostada que s’esdevé al seu voltant.  

L’entrada a la ciutat va ser del tot emocionant. La bellesa d’aquesta 

megalòpoli vessa pels quatre cantons, i acostar-nos a la Tour Eiffel, quan en 

alguns moments treia el cap, ens arrencava del seient de l’autocar amb 

ganes de menjar-nos els carrers. Un cop a l’Ibis, de nou el mateix gran hotel 

que havíem estat a Reims, ja instal·lats i revestits, ens vam llençar al vespre-

nit parisenc per sentir tota la seva màgia. 

  



    
  

  



    
  

La biografia del Fundador ubicada a París donaria per una setmana més de 

pelegrinatge. Va quedar clar de bon matí quan vam anar a la Casa 

Provincial del Districte de La Salle a França. 

Vam començar pel carrer Vaugirard, lloc on es va establir el noviciat i l’espai 

de formació i descans dels Germans, i de seguida vam arribar a la Casa 

Provincial. Allà ens va rebre el Germà Le Dréau de la Pastoral vocacional, i 

ens va estar explicant les característiques del Districte i una mica la biografia 

del Fundador. Al poc, va arribar un altre Germà que ens oferia una ruta del 

Fundador per París, força difícil d’encaixar en els nostres plans del dia. Però 

el més important va ser el fulletó que ens va donar, que ens ajuda a entendre 

la forta petja del Fundador a la capital, confiant en la gestió d’altres 

Germans de les obres cristianes i gratuïtes que havia estat creant en ja 



    
  

quatre altres poblacions. París començaria a esdevenir el centre de govern 

de les escoles lasal·lianes. 

El grup sencer vam anar al carrer Saint Jean Baptiste de La Salle i vam 

continuar amb la impressionant Église de Saint-Sulpice, una església 

neoclàssica de formes contundents i amb grans i bellíssimes capelles amb 

escultures que deixaven bocabadat. La capella de l’Anunciació, una 

capella tancada i gran on venia a pregar el Fundador, per generositat de la 

Providència ens la van obrir exclusivament per a nosaltres en una estona 

breu. El lloc vessava importància. De les altres capelles, les de la nau, una 

d’elles era dedicada al Fundador. Allà hi cabíem tots per tenir una estona 

d’interioritat i tornar a sentir-nos un sol pelegrí. La Isabel  va guiar la reflexió 

a partir de la Declaració sobre la Missió Educativa Lasal·liana,  i el G. Canal 

va expressar com d’important havia estat aquella experiència per a ell i 

com sospitava que ho havia estat per al grup. Va repassar els principals 

moments viscuts i va manifestar que se sentia ple de tot el que els uns als 



    
  

altres ens havíem dat en aquells dies; de com havíem bategat en un sol cor. 

Ho va resumir com a una veritable experiència de fe, servei i fraternitat.  

Aquell era el seu comiat, que només uns pocs sabien, perquè al carrer 

Princesse, on es a fundar la primera escola a París, model per a les 

successives, el G. Canal, amb la mateixa humilitat que el defineix, ens va dir 

adeu perquè tenia una reunió important a la qual assistir a Madrid. Un bon 

lloc per dir-nos: “ens veiem todos a sus puestos, però amb el cor més 

compromès i expandit que mai”.  

Després d’aquest moment, més emotiu en el record que en el moment 

desconcertant del carrer Princesse, vam continuar tots junts cap a Nôtre-

Dame, encara lluny de la rehabilitació plena arran de l’incendi de 2019. I 

aquí començava la fragmentació, més gran o més petita de tot el grup, 

disposat a injectar-se intravenosament tota la dosi de Paris possible. I pel 

cap baix, acabaríem amb 20.000 passes, i alguns ho duplicarien. 



    
  

Les 21:30h d’aquell 19 de juliol era l’hora assenyalada per trobar-nos a 

l’hotel i caminar plegats fins a la Tour Eiffel. Volíem ser-hi allà a les 23h, des 

del Champ de Mars, per veure com durant cinc minuts la torre emetia 

llampades. Era el moment preciós i distingit que posaria punt i final a 

l’experiència. Fins a fer arribar l’hora, les fotos i les bromes eren successives, 

amenitzades sovint per en Carlos. Ja quan les llampades van acabar, més 

fotos, més càntics, més abraçades.  

Posàvem així punt i final a una experiència que mai oblidarem i que ens ha 

permès saber més bé la sort que tenim de pertànyer a aquesta institució i 

ser continuadors de la no fàcil però sí coratjosa i deífica tasca del Fundador 

i de tots els Germans que el van succeir. Ens enduem un compromís renovat, 

una més gran descoberta de nosaltres mateixos i una preciosa amistat 

pelegrina.  



    
  

  



    
  

 

  

  


